
Protokół Nr I/14 

z sesji Rady Miasta Bydgoszczy  

odbytej 1 grudnia 2014 r. (I część, godz. 900 – 925) 

oraz 5 grudnia 2014 r. (II część, godz. 900 – 1245) 

 

 
 

Na salę sesyjną wprowadzony został Sztandar Miasta, a następnie odegrano 

Hejnał Bydgoszczy. 

 
 

Radna – senior Grażyna Ciemniak otworzyła I sesję Rady Miasta 

rozpoczynającą VII kadencję samorządu w latach 2014 – 2018. 

Powitała radnych, gratulując im wyboru. Życzyła satysfakcji z pełnienia 

mandatu, dobrych decyzji dla miasta i jego mieszkańców.  

Powitała Posłów na Sejm RP: Annę Bańkowską oraz Piotra Króla, Radnego 

Sejmiku Województwa Kujawsko – Pomorskiego Romana Jasiakiewicza, 

Zastępców Prezydenta Miasta. Jednocześnie pogratulowała Prezydentowi 

Miasta Rafałowi Bruskiemu wyboru na kolejną kadencję. 

Ponadto powitała dyrektorów wydziałów Urzędu Miasta, gminnych jednostek 

podległych i współpracujących z Miastem, prezesów spółek gminnych, 

przedstawicieli: Policji, Straży Miejskiej, Państwowej Straży Pożarnej,  

rad osiedli oraz gości, którzy przybyli na I sesję Rady Miasta Bydgoszczy  

w nowej kadencji.  

 

Przypomniała, iż każdy z radnych odebrał zaświadczenie o wyborze radnego 

Rady Miasta Bydgoszczy. 

W dalszej części przystąpiono do aktu ślubowania.  

Radna – senior Grażyna Ciemniak odczytała tekst ślubowania radnych: 

„Wierny Konstytucji i prawu Rzeczypospolitej Polskiej, ślubuję uroczyście 

obowiązki radnego sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie, mając na względzie 

dobro mojej gminy i jej mieszkańców”, po czym najmłodsza radna Magdalena 

Krysińska odczytała kolejno nazwiska wszystkich radnych, którzy wypowiadali 

słowa: „ślubuję” lub „ślubuję, tak mi dopomóż Bóg”.  

 

 

Radna – senior Grażyna Ciemniak stwierdziła, iż w sesji uczestniczy  

31 radnych, co stanowi kworum, przy którym Rada może obradować  

i podejmować uchwały. 
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Uchwalenie porządku obrad  
 

Radna – senior Grażyna Ciemniak poinformowała, iż porządek obrad został 

przesłany do radnych przy postanowieniu Nr 404/14 Komisarza Wyborczego  

w Bydgoszczy z dnia 24 listopada 2014 r.  

Zaproponowała jednocześnie poszerzenie porządku obrad poprzez dodanie 

punktu 3 – Powołanie Komisji Skrutacyjnej oraz punktu 4 – Powołanie Komisji 

Uchwał i Wniosków. Pozostałe punkty otrzymałyby numery kolejne.  

Radny Jakub Mikołajczak zgłosił wniosek o przerwę w posiedzeniu Rady  

i kontynuowanie obrad  w dniu 5 grudnia 2014 o godz. 900 oraz wprowadzenie 

punktu – Złożenie ślubowania przez Prezydenta – elekta Rafała Bruskiego. 

Radny Bogdan Dzakanowski zapytał, jaki jest powód przerwania sesji do dnia 

5 grudnia br. oraz wprowadzenia punktu przez radnego J. Mikołajczaka? 

Radny Jakub Mikołajczak wyjaśnił, iż powyższe podyktowane jest informacją 

uzyskaną od Przewodniczącego Miejskiej Komisji Wyborczej, który prosił, aby 

nie zwoływać sesji do dnia 3 grudnia br., gdyż w tym czasie będzie przebywał 

poza Bydgoszczą.  

Uznał, iż wskazany termin będzie odpowiadał wszystkim Klubom, z którymi 

było to uzgodnione.  

Radny Bogdan Dzakanowski oznajmił, iż nie jest zrzeszony w żadnym  

z Klubów Radnych, jednak tego typu informacje chciałby także uzyskiwać.  

Radna – senior Grażyna Ciemniak wyraziła nadzieję, że nic nie będzie stało 

na przeszkodzie na następnych posiedzeniach, spotkaniach Klubów i dobrej 

współpracy wszystkich Klubów dla prawidłowego funkcjonowania Rady Miasta 

Bydgoszczy.  
 

Wnioski: 

 dot. wprowadzenia do porządku obrad punktu 3 – Powołanie Komisji 

Skrutacyjnej. 

Wynik głosowania: 

W. 2a 30 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 1 głos „wstrzymujący”.  

Wniosek został przyjęty.  
 

 dot. wprowadzenia do porządku obrad  punktu 4 – Powołanie Komisji 

Uchwał i Wniosków. 

Wynik głosowania: 

W. 2b 30 głosów „za”, 1 głos „przeciwny”, brak głosów „wstrzymujących”.  

Wniosek został przyjęty.  
 

 dot. wprowadzenia do porządku obrad  punktu 5 – Złożenie ślubowania przez 

Prezydenta – elekta Rafała Bruskiego. 

Wynik głosowania: 

W. 2c 30 głosów „za”, 1 głos „przeciwny”, brak głosów „wstrzymujących”.  

Wniosek został przyjęty.  
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Pod głosowanie poddany został porządek obrad wraz ze zmianami. 

Wynik głosowania: 

W. 2d 30 głosów „za”, 1 głos „przeciwny”, brak głosów „wstrzymujących”.  

Porządek obrad został przyjęty w następującym brzmieniu: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie kworum. 

2. Złożenie ślubowania przez nowo wybranych radnych. 

3. Powołanie Komisji Skrutacyjnej. 

4. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków.  

5. Złożenie ślubowania przez Prezydenta – elekta Rafała Bruskiego. 

6. Wybór Przewodniczącego i Wiceprzewodniczących Rady Miasta 

Bydgoszczy. 

7. Zamknięcie obrad sesji. 

 

Radna – senior Grażyna Ciemniak poinformowała, iż trwają konsultacje  

w Klubach Radnych dotyczące kandydatur na Przewodniczącego  

i Wiceprzewodniczących Rady Miasta Bydgoszczy. Wyraziła nadzieję, że dzień 

5 grudnia br. będzie tą datą, która umożliwi dalsze procedowanie.  

Poddała pod  głosowanie wniosek dot. ogłoszenia przerwy w obradach do dnia  

5 grudnia 2014 r., do godz. 900. 

Wynik głosowania: 

W. 2e 29 głosów „za”, 1 głos „przeciwny”, brak głosów „wstrzymujących”.  

Wniosek został przyjęty.  

 

 

Radna – senior Grażyna Ciemniak poinformowała, iż jest prośba ze strony 

Dyrektora Biura Rady Miasta, aby radni zechcieli podejść do Biura celem 

wykonania zdjęć do Biuletynu Informacji Publicznej.  

Ogłosiła przerwę w obradach do dnia 5 grudnia 2014 r. do godz. 900. 

Podziękowała za udział w sesji, życząc jednocześnie radnym owocnych  

i konstruktywnych decyzji.  

 

Z sali sesyjnej wprowadzony został Sztandar Miasta Bydgoszczy.  
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II część I sesji Rady Miasta Bydgoszczy (dn. 5 grudnia 2014 r.) 
 

Na salę sesyjną wprowadzony został Sztandar Miasta Bydgoszczy.  

 

Radny – senior Stefan Pastuszewski poinformował, iż 2 grudnia br. do 

Komisarza Wyborczego w Bydgoszczy wpłynęło pismo Pani Grażyny Jolanty 

Ciemniak następującej treści: 

„Na podstawie art. 383 §1 pkt. 4) Ustawy z dnia 5 stycznia 2011 r. Kodeks 

wyborczy (Dz. U. z 2011 r. Nr 21 poz. 112 ze zm.) zrzekam się z dniem  

02 grudnia 2014 roku mandatu Radnej Rady Miasta Bydgoszczy.” 

Pismo stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Oznajmił, iż w związku z obowiązującym Kodeksem wyborczym, jako 

najstarszy wiekiem radny, będzie kontynuował obrady I sesji Rady Miasta 

Bydgoszczy.  

Wznowił I sesję Rady Miasta Bydgoszczy, rozpoczynającą kadencję lat  

2014 – 2018. Jest to VII kadencja odrodzonego samorządu lokalnego  

Rzeczypospolitej Polskiej.  

Stwierdził, iż w sesji uczestniczy 30 radnych, co stanowi kworum, przy którym 

Rada może podejmować uchwały. 

Poinformował, iż od dnia 4 grudnia obowiązuje nowy Statut Miasta 

Bydgoszczy, który został radnym przekazany.  

Następnie powitał przybyłych gości, Radną Sejmiku Województwa Kujawsko – 

Pomorskiego Dorotę Jakutę, Radnych Rady Miasta Bydgoszczy, urzędującego 

Prezydenta Miasta i zarazem Prezydenta – elekta Rafała Bruskiego, Zastępców 

Prezydenta Miasta, Skarbnika Miasta, Sekretarza Miasta, Komendantów: 

Policji, Straży Miejskiej, Państwowej Straży Pożarnej oraz wszystkich 

zaproszonych gości. 

Ponadto powitał serdecznie przedstawicieli mediów, związków zawodowych, 

przewodniczących rad osiedli, dyrektorów wydziałów Urzędu Miasta, gminnych 

jednostek organizacyjnych. 

W związku z błędem proceduralnym, który został popełniony podczas I części 

sesji, zaproponował zmianę porządku obrad poprzez skreślenie punktu  

5 – Złożenie ślubowania przez Prezydenta – elekta Rafała Bruskiego. Powyższe 

uzasadnił obowiązującym Kodeksem wyborczym, który w art. 29a w pkt. 2 

stanowi: W celu złożenia przez wójta, burmistrza, prezydenta gminy, miasta 

ślubowania komisarz wyborczy zwołuje sesję rady na dzień przypadający  

w ciągu 7 dni od dnia ogłoszenia zbiorczych wyników wyborów na obszarze 

kraju.  

Komisarz Wyborczy Pan Andrzej Siuchniński zwołał sesję na dzień dzisiejszy 

na godz. 1000. Postanowienie Komisarza Wyborczego zostało przesłane radnym.  
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Wniosek: 

 dot. wykreślenia z porządku obrad punktu 5 – Złożenie ślubowania przez 

Prezydenta – elekta Rafała Bruskiego. 
 

Radny Bogdan Dzakanowski oznajmił, iż w uzasadnieniu przedmówca 

poruszył dwie kwestie, mianowicie, że sesję zwołuje Komisarz Wyborczy oraz 

że była to oczywista omyłka radnych. Uważa, że w uzasadnieniem powinno być, 

że to Radni Rady Miasta podjęli wadliwą decyzję.  
 

Pod głosowanie poddany został powyższy wniosek. 

Wynik głosowania: 

W. 2f jednomyślnie tj. 30 głosów „za”. 

Wniosek został przyjęty.  
 

Pod głosownie poddany został porządek obrad wraz ze zmianą: 

Wynik głosowania: 

W. 2g jednomyślnie tj. 30 głosów „za”. 

Porządek obrad został przyjęty w następującym brzmieniu: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie kworum. 

2. Złożenie ślubowania przez nowo wybranych radnych. 
 

powyższe punkty zostały zrealizowane podczas I części sesji Rady Miasta 

Bydgoszczy w dniu 1 grudnia br.  
 

3. Powołanie Komisji Skrutacyjnej. 

4. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków.  

5. Wybór Przewodniczącego i Wiceprzewodniczących Rady Miasta 

Bydgoszczy. 

6. Zamknięcie obrad sesji. 
 

 

Ad. pkt. 3  
Powołanie Komisji Skrutacyjnej.  
 

Radny – senior Stefan Pastuszewski poinformował, iż zgodnie ze Statutem, 

Komisję Skrutacyjną muszą stanowić minimum trzy osoby. Nie mogą to być 

radni, którzy zamierzają kandydować na funkcję przewodniczącego lub 

wiceprzewodniczących Rady Miasta. 
 

Radni zgłosili następujące kandydatury: 

Moniki Matowskiej, Bogdana Dzakanowskiego, Jarosława Wenderlicha, 

Ireneusza Nitkiewicza. 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji.  

Rada przegłosowała wyżej zgłoszone propozycje.   

Wynik głosowania: 

W. 3a jednomyślnie tj. 30 głosów „za”. 
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Ad. pkt. 4  
Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków.  
 

Radny – senior Stefan Pastuszewski poinformował, iż zgodnie ze Statutem, do 

prac w Komisji Uchwał i Wniosków muszą zostać zgłoszone minimum trzy 

osoby.  

 

Radni zgłosili następujące kandydatury: 

Stanisława Grodzickiego, Jakuba Mikołajczaka, Tomasza Puławskiego.  

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji.  

Rada przegłosowała wyżej zgłoszone propozycje.   

Wynik głosowania: 

W. 4a jednomyślnie tj. 30 głosów „za”. 

 

 

Radny Marek Gralik zgłosił wniosek o 30 – minutową przerwę w celu 

spotkania się przedstawicieli lub przewodniczących Klubów Radnych, aby 

dokonać pewnych ustaleń dotyczących wyboru tzw. Prezydium Rady Miasta. 

Mimo upływu kilku dni nie udało się spotkać przedstawicielom trzech Klubów, 

żeby tę sytuację omówić. Obecnie taka możliwość jest, w związku z tym prośba 

o zarządzenie półgodzinnej przerwy, by wszystkie trzy Kluby i osoby 

niezrzeszone, zainteresowane mogły wziąć udział w takim spotkaniu  

w gabinecie Przewodniczącego Rady Miasta.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski na mocy Statutu Miasta Bydgoszczy 

ogłosił półgodzinną przerwę w obradach od godz. 920 do godz. 950. Zaprosił 

przedstawicieli Klubów do gabinetu Przewodniczącego Rady Miasta.  

 

Obrady zostały wznowione.  

 

 

Ad. pkt 5 
Wybór Przewodniczącego i Wiceprzewodniczących Rady Miasta 

Bydgoszczy.  
 

Radny – senior Stefan Pastuszewski przywitał przybyłych na obecną sesję 

Radnych Sejmiku Województwa Kujawsko – Pomorskiego: Michała 

Krzemkowskiego oraz Zbigniewa Pawłowicza.  

Poinformował, iż warunki do wyborów są przygotowane. Zgodnie ze Statutem 

wybory zostaną przeprowadzone w sposób tajny.  

Oznajmił, iż w związku z nowym kodeksem wyborczym oraz orzecznictwem 

sądowym pojawił się problem. Przeprowadzenie wyboru przewodniczącego oraz 

wiceprzewodniczących rady gminy w trybie wskazanym przez ustawę  
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o samorządzie gminnym należy rozpatrywać na tle postanowień art. 25a, który 

posiada następujące brzmienie: 

„Radny nie może brać udziału w głosowaniu w radzie ani w komisji, jeżeli 

dotyczy ono jego interesu prawnego.” 

Naczelny Sąd Administracyjny w Warszawie wyrokiem z dnia 25 stycznia  

2010 r. orzekł: Przepis art. 19 ust. 1 u.s.g stanowi podstawę do uznania interesu 

radnego w zostaniu wybranym przewodniczącym rady za interes prawny, 

ponieważ przesądza o biernym prawie wyborczym radnego danej rady. 

Głosowanie w sprawie wyboru przewodniczącego rady gminy dotyczy również 

interesu prawnego kandydata na to stanowisko o charakterze majątkowym.  

Zatem komentarz, czy wnioski wynikające z tego orzeczenia, zgodnie z opinią 

prawną sporządzoną przez Koordynatora Zespołu Prawnego Zbigniewa 

Cichowskiego, są następujące: 

„W tej sytuacji proponuję, aby kandydaci biorący udział w wyborze na 

Przewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy, a także kandydaci na 

Wiceprzewodniczących Rady Miasta Bydgoszczy, przed przystąpieniem do 

wyborów złożyli ustne oświadczenie o odstąpieniu od udziału w wyborze, co 

powinno zostać utrwalone w treści protokołu obrad Rady.” 

Radny Bogdan Dzakanowski poprosił radcę prawnego o odpowiedź, czy 

zgadza się z przedstawioną wyżej interpretacją prawną? 

Koordynator Zespołu Prawnego Zbigniew Cichowski poinformował, iż 

powyższa opinia została sporządzona przez niego osobiście. Potwierdził, iż 

kandydat zgłoszony do wyborów prowadzonych na przewodniczącego lub 

wiceprzewodniczącego Rady Miasta nie powinien uczestniczyć w samym akcie 

wybierania, aby nie narazić się na zarzut naruszenia owego art. 25a.  

Radny Maciej Zegarski poprosił o głosowanie wiceprzewodniczących 

rozdzielnie, każdego kandydata osobno.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski oznajmił, iż porządek obrad przewiduje 

głosowanie oddzielne. 

Radny dr Zbigniew Sobociński zapytał, czy dobrze rozumie, że jeśli na jednej 

z kart do głosowania będą umieszczone np. trzy nazwiska, to trzy wskazane 

osoby nie mogą głosować?  

Radny Bogdan Dzakanowski zapytał, czy ten przepis dotyczy także wyboru 

przewodniczącego i zastępcy przewodniczącego Komisji Rady Miasta?  

Koordynator Zespołu Prawnego Zbigniew Cichowski wyjaśnił, iż ta sama 

zasada dotyczy sytuacji przy wyborze przewodniczących i zastępców Komisji. 

Radny Jarosław Wenderlich powiedział, iż chciałby ustosunkować się do 

Statutu Miasta Bydgoszczy, który został przedłożony radnym. Przytoczył §33 

ust. 2, który stanowi: 

W głosowaniu tajnym Radni głosują za pomocą kart ostemplowanych pieczęcią 

Rady, przy czym każdorazowo Rada ustala sposób głosowania (…). 
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Stwierdził, iż Rada Miasta nie ustaliła sposobu głosowania. Zastanawia się, czy 

taki punkt nie powinien zostać dodany do porządku obrad, w którym Rada ustali 

sposób głosowania? 

Radny – senior Stefan Pastuszewski stwierdził, iż sposób głosowania wynika 

ze Statutu Miasta Bydgoszczy. Przypomniał, iż jest to głosowanie tajne, wynik 

jest określany zwykłą większością głosów przy obecności co najmniej połowy 

statutowego składu Rady.  

Koordynator Zespołu Prawnego Zbigniew Cichowski poinformował, iż 

sposób głosowania każdorazowo w minionych okresach omawiała, 

bezpośrednio przed aktem głosowania, Komisja Skrutacyjna, przedstawiając 

szczegółowo, kiedy głos jest ważny, a kiedy nieważny, jak ten tryb jest 

prowadzony.  

Radna Elżbieta Rusielewicz wobec zaistniałej sytuacji, w której Radni się 

znaleźli oraz faktu niezrozumienia sposobu głosowania, zaproponowała 

umieszczenie każdego nazwiska kandydata na osobnej karcie do głosowania,  

a nie wszystkich trzech łącznie. Jeżeli nie będzie takiej zgody, można ogłosić  

10 – minutową przerwę, aby przedyskutować to w Klubach.  

Radny Jarosław Wenderlich odniósł się do wypowiedzi Radnego  

S. Pastuszewskiego. Oznajmił, iż trzeba podjąć dość istotną kwestię  

i zadecydować, czy np. głosowanie dotyczące wiceprzewodniczących będzie 

polegało na tym, iż na karcie do głosowania będą wskazane osoby wraz  

z rubryką „za”, „przeciw”, „wstrzymuję się”, bądź radni będą oddawali głos 

przykładowo na trzy osoby z czterech, które zostaną wskazane. Dodał, iż  

w nowym Statucie jest zapis, iż Rada ustala te zagadnienia. Rozumie, że 

Komisja Skrutacyjna, po spotkaniu, może zaproponować pewien sposób 

głosowania, ale ostatecznie to Rada powinna ustalić, czyli gremialnie podjąć 

decyzję w formie swojego stanowiska lub uchwały.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski powiedział, iż przyjmuje powyższe jako 

wniosek organizacyjny. Za chwilę poprosi Komisję Skrutacyjną, aby określiła 

tryb głosowania, również w formie technicznej i zostanie to poddane pod 

głosowanie.  

Uznał, iż kierunek działania został wstępnie ustalony, według którego Rada 

będzie postępowała.  

Radny Bogdan Dzakanowski przypomniał, iż dotychczas w Radzie Miasta był 

zwyczaj, że po wyborze Komisji Skrutacyjnej, to właśnie ona przygotowywała 

pewne rzeczy.  

Poprosił prowadzącego obrady, aby ogłosił przerwę, gdyż nie może 

uczestniczyć jednocześnie w dwóch sesjach Rady Miasta. Przypomniał, iż na 

godz. 1000 została zwołana II sesja Rady Miasta, w której chciałby uczestniczyć. 

Zatem poprosił o przerwę i kontynuowanie obecnej sesji po zakończeniu II sesji 

Rady Miasta Bydgoszczy.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski stwierdził, iż powyższy wniosek nie 

może być zrealizowany. 
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Radna Monika Matowska zapytała radcę prawnego, co się zmieniło, gdyż do 

tej pory głosowano zupełnie inaczej, w wyborach do Sejmiku Województwa nie 

było również takiego systemu głosowania?  

Ponadto poprosiła, aby radca prawny był obecny na spotkaniu Komisji 

Skrutacyjnej, by była pewność, że wszystkie czynności prowadzone są zgodnie 

z prawem.  

Koordynator Zespołu Prawnego Zbigniew Cichowski poinformował, iż nie 

ma jednolitego systemu wybierania, i w Sejmiku Województwa,  

i w samorządzie gminnym wybiera się inaczej. W ustawie o samorządzie 

województwa nie ma art. 25a. To jest podstawowa różnica. Ten artykuł jest  

w ustawie o samorządzie gminnym i on wprowadził niejako zamieszanie. 

Uważa, że z przedstawionego impasu można wyjść w sposób wyraźny  

i jednoznaczny – każdy z kandydatów złoży oświadczenie, iż nie bierze udziału 

w wybieraniu samego siebie.  

Radny Maciej Zegarski złożył kontrwniosek do wniosku złożonego przez 

Radnego B. Dzakanowskiego, aby nie ogłaszać przerwy.  

Radny Bogdan Dzakanowski oświadczył, iż podtrzymuje wcześniej zgłoszony 

wniosek o ogłoszenie przerwy.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski poinformował, iż jako prowadzący 

obrady, ani nie podda powyższego wniosku pod głosowanie, ani go nie 

zrealizuje.  

Radny Jan Szopiński powiedział, iż wnioskiem najdalej idącym byłby wniosek 

mówiący o tym, że na każdego z wiceprzewodniczących głosujemy z osobna.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski zapytał, czy obecnie, bez ogłaszania 

przerwy, Komisja Skrutacyjna jest w stanie określić tryb głosowania?  

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
poinformował, iż, aby określić sposób głosowania w pierwszej kolejności 

należałoby się dowiedzieć, kto będzie zgłoszonym pierwszym kandydatem. 

Obecnie nie są znani kandydaci, więc nie jest wiadomo ile osób bierze udział  

w wyborach na przewodniczącego.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski przypomniał, iż punkt 5 składa się  

z dwóch części – wybór przewodniczącego i wiceprzewodniczących Rady 

Miasta. Najpierw wybierany jest przewodniczący. Zapytał, czy w związku  

z wyborem przewodniczącego, Komisja Skrutacyjna może określić tryb 

głosowania? 

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
poinformował, że jeśli będzie to jedna osoba, jeden kandydat, na karcie do 

głosowania będą trzy kratki: „za”, „przeciw”, „wstrzymuję się”.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski przypomniał, iż komisja Skrutacyjna 

została wybrana. Była przerwa w obradach, dlatego sądzi, że Komisja spotkała  

i ukonstytuowała się. 
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Radny Bogdan Dzakanowski, członek Komisji Skrutacyjnej potwierdził, iż 

Komisja Skrutacyjna ukonstytuowała się, ale jej przewodniczący nie może 

wypowiadać się w imieniu całej Komisji.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski poprosił przewodniczącego Komisji 

Skrutacyjnej, Radnego J. Wenderlicha o określenie trybu głosowania.  

Przypomniał, iż obecnie prowadzone jest głosowanie nad wyborem 

przewodniczącego Rady Miasta.  

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
powiedział, iż w związku z wątpliwościami Radnego B. Dzakanowskiego 

chciałby wyjść z inicjatywą własną. Zaproponował, aby głosowanie na 

przewodniczącego odbyło się za pomocą karty do głosowania, na której będą 

trzy kratki: „za”, „przeciw”, „wstrzymuję się”. Jednak taką decyzję musi podjąć 

Rada Miasta gremialnie.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski poddał pod głosowanie przyjęcie trybu  

głosowania na przewodniczącego Rady Miasta, przedstawionego przez Radnego  

J. Wenderlicha. 

Wynik głosowania: 

W. 5a 28 głosów „za”, 1 głos „przeciwny”, 1 głos „wstrzymujący”.  

Tryb głosowania został przyjęty.  

 

Radny – senior Stefan Pastuszewski poprosił o zgłaszanie kandydatów.  

Radny Maciej Zegarski w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej  

zgłosił kandydaturę Radnego dr. Zbigniewa Sobocińskiego na 

przewodniczącego Rady Miasta. Poinformował, iż kandydat to Radny Rady 

Miasta od 2006 roku, Wiceprzewodniczący dwóch ostatnich kadencji, 

współtwórca wielu uchwał oraz inicjator pomysłów dla Miasta Bydgoszczy, od 

lat obdarzony zaufaniem mieszkańców i pacjentów.  

Radny Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński wyraził zgodę na kandydowanie 

do funkcji przewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy. Oświadczył, iż zrzeka 

się prawa głosowania na własną osobę.  

Radny – senior Stefan Pastuszewski ogłosił 10 – minutową przerwę  

w obradach od godz. 1005 do godz. 1015 w związku z koniecznością 

przygotowania kart do głosowania.  

 

Obrady zostały wznowione.  

 

 

Radny Bogdan Dzakanowski poinformował, iż odbył rozmowę z Komisarzem 

Wyborczym w Bydgoszczy, który powiedział, iż sesja przez niego zwołana 

powinna się odbyć o godz. 1000.  

W związku z tym zgłosił wniosek o zarządzenie przerwy w obradach  

i przeprowadzenie II sesji Rady Miasta Bydgoszczy. Takie są przepisy prawa. 
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Radny – senior Stefan Pastuszewski oznajmił, iż informacja przedstawiona 

przez Pana Radnego B. Dzakanowskiego nie polega na prawdzie. Dodał, iż 

również rozmawiał z Komisarzem Wyborczym w Bydgoszczy, który 

powiedział, iż technicznie rozwiąże problem przesunięcia terminu tejże sesji.  

Poprosił, aby kontynuować głosowanie.  

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
poinformował o zasadach i sposobie głosowania. Karty do głosowania zostały 

przygotowane. Na karcie znajduje się nazwisko kandydata na przewodniczącego 

oraz trzy kratki: „za”, „przeciw”, „wstrzymuję się”. Każdy z radnych zaznacza 

znak iks w jednej z kratek.  

Ponadto przypomniał, iż na podstawie art. 19 Ustawy o samorządzie gminnym 

rada gminy wybiera ze swego grona przewodniczącego bezwzględną 

większością głosów w głosowaniu tajnym w obecności co najmniej połowy 

ustawowego składu Rady.  

 

Komisja Skrutacyjna przystąpiła do przeprowadzenia tajnych wyborów 

przewodniczącego Rady Miasta, wyczytując alfabetycznie nazwiska i imiona 

radnych, przekazując jednocześnie każdemu jedną kartę do głosowania. 

Poinformowano, iż kabina do głosowania znajduje się przy drzwiach 

wejściowych do sali sesyjnej. 

 

Radni oddali głosy w sposób tajny.  

 

Po zakończeniu głosowania prowadzący obrady Radny Stefan Pastuszewski 

ogłosił 5 – minutową przerwę od godz. 1025 do godz. 1030, podczas której 

Komisja Skrutacyjna ustali wynik wyborów i sporządzi protokół.  

 

Obrady zostały wznowione.  

 

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
odczytał protokół Komisji Skrutacyjnej, która ustaliła, iż w wyniku głosowania: 

15 głosów „za”, 12 głosów „przeciwnych”, 2 głosy „wstrzymujące”, Radny  

dr Zbigniew Sobociński nie został wybrany na Przewodniczącego Rady 

Miasta Bydgoszczy.  
Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

 
Radny Bogdan Dzakanowski ponowił wniosek formalny o przerwę w obecnej 

sesji i rozpoczęcie, zgodnie z przepisami prawa, II sesji Rady Miasta 

Bydgoszczy.  

Radny Maciej Zegarski zgłosił wniosek o 30 – minutową przerwę w obradach.  

Radny Łukasz Schreiber powiedział, iż również chciał zasugerować przerwę 

w obradach. Jednocześnie poprosił Radnych PO i SLD o większą elastyczność 

w trakcie rozmów i o podjęcie takowych rozmów. 
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Radny – senior Stefan Pastuszewski powiedział, iż przyjmuje wniosek  

o półgodzinną przerwę. Natomiast jest sugestia Komisarza Wyborczego, aby 

obecnie odbyć II sesję Rady Miasta i dokonać zaprzysiężenia Prezydenta 

Miasta. Dodał, iż nie ma konieczności zgody Rady.  

Zaproponował zatem półgodzinną przerwę w obradach obecnej sesji  

i rozpoczęcie II sesji Rady Miasta Bydgoszczy. 

Koordynator Zespołu Prawnego Zbigniew Cichowski poinformował, iż 

obecnej sesji nie można przerwać w celu otwierania kolejnej sesji. Uważa, że 

jest to niedopuszczalne. Sesja, która jest związana z zaprzysiężeniem Prezydenta 

ulegnie przesunięciu. 

 

Radny – senior Stefan Pastuszewski ogłosił półgodzinną przerwę w obradach 

od godz. 1035 do godz. 1105.  

 

Obrady zostały wznowione.  

 

Radny – senior Stefan Pastuszewski poprosił o zgłaszanie kandydatów na 

przewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy. 

Radny Maciej Zegarski w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej  

ponownie zgłosił kandydaturę Radnego dr. Zbigniewa Sobocińskiego na 

przewodniczącego Rady Miasta.  

Radny Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński wyraził zgodę na kandydowanie 

do funkcji przewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy. Oświadczył, iż zrzeka 

się prawa głosowania na własną osobę.  

Radny Łukasz Schreiber zwrócił się z pytaniem do Klubu Radnych Platformy 

Obywatelskiej, czy jeśli wskazana kandydatura po raz kolejny nie zostanie 

przyjęta, będzie zgłaszana ponownie?  

Radny Michał Sztybel zwrócił uwagę, iż w opinii prawnej przedstawionej 

przez radcę prawnego Pana Zbigniewa Cichowskiego poinformowano radnych, 

że interes prawny występuje w przypadku wyboru na funkcję przewodniczącego 

Rady Miasta. Uważa, że warto, aby każdy wiedział, że są rozmaite orzeczenia 

na ten temat i tylko we własnym sumieniu Pan dr Zbigniew Sobociński podjął 

decyzję, iż nie będzie uczestniczył w głosowaniu. Gdyby podjął decyzję zgodną 

z innymi orzeczeniami, nie byłoby żadnych wątpliwości.  

Radny Bogdan Dzakanowski zapytał przewodniczącego Klubu Radnych 

Platformy Obywatelskiej, czy jeżeli Pan Zbigniew Sobociński „przepadnie”  

w tym głosowaniu, będzie zgłoszona ponownie ta sama kandydatura? 

 

Radny – senior Stefan Pastuszewski ogłosił 5 – minutową przerwę  

w obradach od godz. 1110 do godz. 1115 w związku z koniecznością 

przygotowania kart do głosowania.  
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Obrady zostały wznowione.  

 

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
poinformował o zasadach i sposobie głosowania, które są analogiczne jak przy 

pierwszym głosowaniu. Dodał, iż najpierw karty do głosowania zostaną wydane,  

a następnie, gdy każdy z radnych otrzyma kartę , należy oddać głos. Usprawni to 

procedurę głosowania.  

 

Komisja Skrutacyjna przystąpiła do przeprowadzenia tajnych wyborów 

przewodniczącego Rady Miasta, wyczytując alfabetycznie nazwiska i imiona 

radnych, przekazując jednocześnie każdemu jedną kartę do głosowania.  

 

Radni oddali głosy w sposób tajny.  

 

Po zakończeniu głosowania prowadzący obrady Radny Stefan Pastuszewski 

ogłosił 5 – minutową przerwę od godz. 1120 do godz. 1125, podczas której 

Komisja Skrutacyjna ustali wynik wyborów i sporządzi protokół.  

 

Obrady zostały wznowione.  

 

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
odczytał protokół Komisji Skrutacyjnej, która ustaliła, iż w wyniku głosowania: 

16 głosów „za”, 13 głosów „przeciwnych”, brak głosów „wstrzymujących”, 

Radny dr Zbigniew Sobociński został wybrany na Przewodniczącego Rady 

Miasta Bydgoszczy.  
Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

 

Radny – senior Stefan Pastuszewski stwierdził, iż Rada Miasta Bydgoszczy 

dokonała wyboru Przewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy, którym został 

Radny dr Zbigniew Sobociński.  

W wyniku tajnego głosowania uchwała została podjęta i oznaczona: 

w sprawie wyboru przewodniczącego Rady Miasta   I/1/14. 
 

Następnie prowadzący obrady Radny Stefan Pastuszewski w imieniu Rady 

Miasta Bydgoszczy przekazał insygnia przewodniczącego Panu  

dr. Zbigniewowi Sobocińskiemu, nowo wybranemu Przewodniczącemu Rady 

Miasta Bydgoszczy.  

 

 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński przejął prowadzenie 

obrad Rady Miasta Bydgoszczy. Poprosił o zgłaszanie kandydatów na 

wiceprzewodniczących Rady Miasta. 
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Radny Jan Szopiński zgłosił kandydaturę Radnego Kazimierza Drozda na 

zaszczytną funkcję wiceprzewodniczącego Rady Miasta. Poinformował, iż jest 

to osoba powszechnie znana w Bydgoszczy, która piastuje mandat radnego od 

1994 roku, był także Wiceprzewodniczącym Rady Miasta Bydgoszczy w latach 

2010 – 2014 .  

Radny Kazimierz Drozd jest osobą zaangażowaną w wiele działań na rzecz 

mieszkańców Bydgoszczy, wykonującą wiele funkcji publicznych, społecznych 

m.in. Przewodniczącego Kujawsko – Pomorskiego Stowarzyszenia Związków 

Sportowych.  

Radny Kazimierz Drozd wyraził zgodę na kandydowanie do funkcji 

wiceprzewodniczącego Rady Miasta. Oświadczył, iż zrzeka się prawa 

głosowania na własną osobę.  

Radny Ireneusz Nitkiewicz zgłosił kandydaturę Radnego Jana Szopińskiego na 

funkcje wiceprzewodniczącego Rady Miasta. Poinformował, iż Pan Jan 

Szopiński jest samorządowcem od 16 lat, był Radnym Sejmiku Województwa 

Kujawsko – Pomorskiego, dwukadencyjnym Marszałkiem Województwa, 

obecnie Radny Rady Miasta Bydgoszczy, w poprzedniej kadencji Zastępca 

Prezydenta Miasta. Jest samorządowcem o wielu dokonaniach dla Miasta 

Bydgoszczy 

Radny Jan Szopiński wyraził zgodę na kandydowanie do funkcji 

wiceprzewodniczącego Rady Miasta. Oświadczył, iż zrzeka się prawa 

głosowania na własną osobę.  

Radny Michał Sztybel zgłosił na funkcję wiceprzewodniczącego Rady Miasta 

Radnego Lecha Zagłobę – Zyglera. Poinformował, iż wskazany kandydat to 

absolwent historii na UMK, radny I kadencji 1990 – 1994, radny w latach  

2006 – 2014. Przez 36 lat nauczyciel w bydgoskich szkołach m.in. w Liceach 

Nr: VI, XI, XV, aktywny działacz PTTK, podróżnik, organizator wielu 

wyjazdów. Ponadto jest to osoba o niezwykle szerokich horyzontach, ugodowa  

i zdolna do rozmów i kompromisów. Od 30 lat mieszkaniec Fordonu.  

Podkreślił, iż jest to dobra kandydatura.  

Radny Lech Zagłoba – Zygler wyraził zgodę na kandydowanie do funkcji 

wiceprzewodniczącego Rady Miasta.  Oświadczył, iż zrzeka się prawa 

głosowania na własną osobę.  

Radny Marek Gralik powiedział, iż dobry obyczaj polityczny i samorządowy 

każe, by każdy klub radnych, czy klub w sejmie miał swojego reprezentanta  

w ciałach ustawodawczych, czy też uchwałodawczych. Tak się dzieje w Sejmie 

Rzeczypospolitej Polskiej, gdzie każdy klub, nawet ten najmniejszy, ma prawo 

mieć swojego reprezentanta.  

Bydgoski samorząd ma niechlubne karty, z których można wyczytać, iż 

czterokrotnie ta dobra zasada i dobry obyczaj zostały złamane. Raz w roku 

2002, ponownie w 2006 i dwukrotnie w ostatniej kadencji. Wyraził nadzieję, że 

nie dojdzie do złamania tego dobrego obyczaju po raz piąty.  
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W imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości zgłosił kandydaturę 

Radnego Tomasza Regi na funkcję wiceprzewodniczącego Rady Miasta. Pan 

Tomasz Rega w kadencji 2002 – 2006 był Wiceprzewodniczącym Komisji 

Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki i od tegoż roku jest nieprzerwanie 

Radnym Rady Miasta Bydgoszczy. Jest dobrze przygotowany do pełnienia 

funkcji wiceprzewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy, gdyż właśnie  

w kadencji 2006 – 2010 tę funkcję pełnił. W minionej kadencji Pan Tomasz 

Rega był Przewodniczącym Komisji Rodziny i Polityki Społecznej.  

Poprosił o poparcie wskazanego kandydata. 

Radny Tomasz Rega wyraził zgodę na kandydowanie do funkcji 

wiceprzewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy. Oświadczył, iż zrzeka się 

prawa głosowania na własną osobę.  

Radny Jan Szopiński zabrał głos ad vocem do początkowej wypowiedzi 

Radnego Marka Gralika. Przypomniał, iż Klub Prawa i Sprawiedliwości 

wybiórczo stosował zasadę, o której wspomniał Pan M. Gralik, gdyż w roku 

2006, kiedy był w Sejmiku Województwa Kujawsko – Pomorskiego, 

zagłosował przeciwko obecności Sojuszu Lewicy Demokratycznej w prezydium 

Sejmiku. W związku z tym zaapelował, aby nie przywoływał dobrych 

obyczajów, bo również w ich łamaniu Klub PiS uczestniczył.  

Radny Marek Gralik oznajmił, iż w swojej wypowiedzi wspomniał m.in.  

o roku 2006. Dodał, iż swoje grzechy pamięta.  

Radny Łukasz Schreiber oznajmił, iż to dla niego wielki zaszczyt i honor móc 

zabrać głos z mównicy na sesji, choć smutne są tego okoliczności. Ostatnia  

z wypowiedzi sprowokowała go do zabrania głosu. Przypomniał, iż  

w dniu wczorajszym tj. 4 grudnia br. otrzymał Postanowienie Komisarza 

Wyborczego w sprawie zwołania sesji Rady Miasta Bydgoszczy na dzień  

5 grudnia 2014 r. Byłoby to nic nieznaczące, gdyby nie ta swoista koincydencja 

z dzisiejszym dniem. Można odnieść wrażenie, że pewna większość koalicyjna 

nie chce przedstawiciela opozycji nie tylko na stanowisku 

wiceprzewodniczącego Rady Miasta, ale że w ogóle nie chce przedstawicieli 

opozycji na tej sali Rady Miasta.  

Powiedział, iż nie chce mówić i przywoływać tych wszystkich stanowisk i całej 

władzy, którą dzisiaj ma Platforma Obywatelska. Wiemy, że tak dużej władzy 

nikt nie miał po roku 89.  

W imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości zwrócił się z prośbą, aby 

wznieść się ponad interes partyjny i dać przedstawicielowi opozycji jedno 

miejsce w Prezydium Rady Miasta. Należy pamiętać o tym, co kiedyś 

powiedział Jeffrey Archer, że każda, nawet największa i najwspanialsza kariera 

polityczna kończy się we łzach. A po tych łzach zostanie tylko to, jak się 

zapiszemy w historii. Zatem radni mają świetną okazję zagłosować na Radnego 

Tomasza Regę. Jest to radny z wielkim doświadczeniem, który potrafi mówić  

o trudnych sprawach, nawet jeżeli to często nie jest w jego interesie, za co jest 

ciągany po sądach. Radny Tomasz Rega będzie godnie reprezentował 
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Bydgoszcz z pozycji wiceprzewodniczącego Rady Miasta. Zaapelował do 

Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej, którzy mają zaszczyt być po raz 

pierwszy radnymi, czyli do Pani Radnej Magdaleny Krysińskiej, do Panów 

Radnych: Tomasza Puławskiego i Ireneusza Nitkiewicza, aby nie zaczynali 

działalności w Radzie Miasta od pozbawienia opozycji miejsca w Prezydium 

Rady Miasta. Taki początek w najlepszym razie może skończyć się podobnie jak 

w sytuacji jednego z bydgoskich posłów – cynicznego, ale w zasadzie 

nieudolnego. Tego nikomu nie życzy.  

Poprosił o głosowanie na Radnego Tomasza Regę. Jeden głos na trzy można 

oddać.  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński powiedział, iż 

sylwetki kandydatów zostały przedstawione, zatem można przystąpić do 

głosowania.  

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 

wniósł, aby podobnie jak w przypadku wyboru przewodniczącego Rady Miasta  

ustalone zostały zasady głosowania. Będą one analogiczne jak w przypadku 

poprzedniego głosowania, przy czym radni otrzymają po cztery karty do 

głosowania z umieszczonym nazwiskiem każdego kandydata. Na każdej z kart 

znajdzie się rubryka „za”, „przeciw”, „wstrzymuję się”.  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński oznajmił, iż taka 

procedura głosowania jest przewidziana. 

Radny Michał Sztybel powiedział, iż łatwo szasta się słowami o dobrych 

obyczajach. Jednak nie mówimy o obyczajach demokratycznego głosowania, 

lecz takich, które sugerują, iż Prawu i Sprawiedliwości należy się miejsce  

w Prezydium. Takie obyczaje dzisiaj są radnym proponowane.  

Powiedział, iż Radni Platformy Obywatelskiej nie chcą rozmawiać na tym 

poziomie i jednocześnie pytają, czy Rada wyraża poparcie dla osób 

przedstawionych przez tenże Klub? Radni nie mają wątpliwości, że te osoby 

wiedzą, kiedy kończy się cisza wyborcza i są godne do reprezentowania  

w Prezydium Rady Miasta. Takiej rozmowy się oczekuje oraz wyjaśnień ze 

strony Radnych PiS – u, czy człowieka, który złamał prawo w noc wyborczą  

w dalszym ciągu popierają? 

Radny Marek Gralik poprosił, aby nie szafować pewnymi stwierdzeniami. 

Przed chwilą Pan Radny Michał Sztybel stwierdził, jakoby Pan Radny Tomasz 

Rega złamał prawo. To jest nieprawda. O tym, czy prawo zostało złamane, czy 

nie, decyduje sąd, na który to właśnie Platforma Obywatelska powoływała się  

w gorącym okresie wyborczym.  

Radny Łukasz Schreiber powiedział, iż nikt w Prawie i Sprawiedliwości oraz 

na tej sali nie musi i nie będzie musiał się wstydzić za Radnego Tomasza Regę.  
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Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poprosił o podjęcie 

działań przez Komisję Skrutacyjną związanych z przeprowadzeniem 

głosowania. Poinformował jednocześnie, że każdy z radnych otrzyma cztery 

karty do głosowania z nazwiskami kandydujących. 

Przypomniał, iż do Prezydium Rady Miasta wybieranych jest trzech 

wiceprzewodniczących RM. Kolejność ich ustala Prezydium i Przewodniczący 

Rady Miasta.  

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
poinformował o zasadach i sposobie głosowania. Radni będą głosowali każdą  

z kandydatur osobno. Karty z ich nazwiskami będą wydawane alfabetycznie.  

Po głosowaniu danego kandydata, Komisja Skrutacyjna wyjmie karty z urny  

i  wydane zostaną kolejne karty na następnego kandydata.  

Po głosowaniu na wszystkich czterech kandydatów, Komisja Skrutacyjna uda 

się na przerwę w celu przeliczenia głosów i następnie ogłosi wyniki wyborów.  

 

Komisja Skrutacyjna przystąpiła do przeprowadzenia tajnych wyborów 

wiceprzewodniczących Rady Miasta, wyczytując alfabetycznie nazwiska  

i imiona radnych, przekazując jednocześnie każdemu jedną kartę do głosowania.  

Radni oddali głosy w sposób tajny.  

Powyższa procedura powtórzona  została czterokrotnie dla każdego kandydata 

osobno.  

 

Po zakończeniu głosowania Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew 

Sobociński ogłosił 15 – minutową przerwę od godz. 1150 do godz. 1205 w celu 

ustalenia przez Komisję Skrutacyjną wyników wyborów i sporządzenia 

protokołu.  

 

Obrady zostały wznowione.  

 

Radny Jarosław Wenderlich – przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
odczytał protokół Komisji Skrutacyjnej, podając wyniki głosowania: 

1. Radny Kazimierz Drozd 16 głosów „za”, 12 głosów „przeciwnych”, 1 głos 

„wstrzymujący”. 

2. Radny Tomasz Rega 11 głosów „za”, 17 głosów „przeciwnych”, 1 głos 

„wstrzymujący”. 

3. Radny Jan Szopiński 16 głosów „za”, 12 głosów „przeciwnych”, 1 głos 

„wstrzymujący”. 

4. Radny Lech Zagłoba – Zygler 16 głosów „za”, 12 głosów „przeciwnych”,  

1 głos „wstrzymujący”. 

 

Na funkcję wiceprzewodniczących Rady Miasta zostali wybrani: Radny 

Kazimierz Drozd, Radny Jan Szopiński, Radny Lech Zagłoba – Zygler.  

Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
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Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, iż  

w wyniku tajnego głosowania uchwała została podjęta i oznaczona: 

w sprawie wyboru wiceprzewodniczących Rady Miasta  I/2/14. 
 

 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński zaprosił 

Wiceprzewodniczących Rady Miasta do stołu prezydialnego.  

Korzystając z uprawnień Przewodniczącego Rady Miasta, nadanym Statutem 

Rady Miasta Bydgoszczy, rozdział 4, §13, pkt. 2 cyt. „Przewodniczący ustala 

kolejność Wiceprzewodniczących uprawnionych do jego zastępowania w razie 

nieobecności lub wakatu na stanowisku Przewodniczącego”, wskazał: 

 Radnego Jana Szopińskiego jako I Wiceprzewodniczącego Rady Miasta 

Bydgoszczy,  

 Radnego Lecha Zagłobę – Zyglera jako II Wiceprzewodniczącego Rady 

Miasta Bydgoszczy 

 Radnego Kazimierza Drozda jako III Wiceprzewodniczącego Rady Miasta 

Bydgoszczy 

W imieniu Radnych Rady Miasta Bydgoszczy podziękował mieszkańcom 

Bydgoszczy za dokonany wybór. Podziękował Radnym za wybór na funkcję 

Przewodniczącego Rady Miasta Bydgoszczy i zaufanie jakim został obdarzony. 

Funkcja jest bardzo zaszczytna, ale i odpowiedzialna. Osobiście traktuje ją jako 

służbę mieszkańcom Bydgoszczy. Dodał, że pełnienie funkcji 

Przewodniczącego RM jest bardzo dużym wyzwaniem, ponieważ w pamięci ma 

śp. Panią Felicję Gwincińską, Panią Dorotę Jakutę oraz Pana Romana 

Jasiakiewicza. Zapewnił, że będzie rzetelnie, dobrze pracował na rzecz Miasta.  

Powiedział, że minął czas kampanii wyborczej. Teraz radni powinni  skupić się 

na pracy, podjąć wyzwania, aby praca była owocna musi przebiegać w spokoju 

bez waśni i jałowych dyskusji. Zapewnił, że ze swojej strony dołoży wszelkich 

starań, aby współpraca była jak najlepsza. Uważa, że komunikacja Rady Miasta 

z mieszkańcami jest podstawą jej pracy. Wyborcy, mieszkańcy nie mogą być 

pomijani przy podejmowaniu decyzji.  

Wyraził nadzieję, że VII kadencja samorządu bydgoskiego będzie łatwa, 

ponieważ Miasto wchodzi w nową perspektywę unijną. Należy dobrze podzielić 

środki, ulokować je w inwestycje i przyglądać się jak miasto pięknieje. 

Doświadczenia z 1 grudnia br. i sytuacja jaka miała miejsce podczas obrad sesji 

Sejmiku Województwa Kujawsko – Pomorskiego każe być radnym uważnym                        

i ostrożnym. Uważa, że Bydgoszcz i Bydgoszczanie zostali zlekceważeni.                 

W definicji polityki pojawia się określenie konsensusu, którego zabrało                      

w Sejmiku Województwa Kujawsko – Pomorskiego. Poprzez podjęte decyzje 

zostali zbagatelizowani wyborcy miasta Bydgoszczy. Sytuacja miasta osiągnęła 

apogeum. Daleki jest od proponowania bydgoszczanom wychodzenia na ulicę.  
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Dodał, że osoby, które nie mają mandatu społecznego nie mogą  zajmować 

stanowisk im nienależnych. Z Bydgoszczy został wskazany Pan dr Zbigniew 

Pawłowicz. Zabrakło jednak konsensusu.  

Zapewnił Prezydenta elekta – Pana Rafała Bruskiego o wsparciu Rady Miasta 

Bydgoszczy w nadchodzącej czteroletniej kadencji.  

Radny Marek Gralik w imieniu Klubu Radnych pogratulował Panom Radnym 

wyboru na Przewodniczącego i Wiceprzewodniczących Rady Miasta 

Bydgoszczy. Osoby pełniące powyższe funkcje posiadają duży dorobek 

samorządowy. Żałuje, że wśród tych osób nie znalazł się przedstawiciel Klubu 

Radnych Prawo i Sprawiedliwość. Wyborcy PiS wybrali swoich przedstawicieli 

do Rady Miasta. Przypomniał, że obecnie Klub PiS posiada 12 radnych, a PO 

11. Radni PiS nie kwestionują faktu wygrania wyborów przez Platformę 

Obywatelską – 92 głosami w skali miasta. PO  ma prawo skorzystać  

z przywileju desygnowania kandydata na Przewodniczącego Rady Miasta. 

Radni PiS uznali prawo zgłoszenia takiego kandydata. Dodał, że Radnym PiS  

z kolei przysługuje prawo zgłoszenia kandydata na Wiceprzewodniczącego 

Rady Miasta. Przypomniał, że na siedem kadencji samorządu lokalnego po raz 

piąty doszło do złamania niepisanej zasady – ale przestrzeganej w wielu krajach 

demokratycznych – by każdy Klub miał swojego reprezentanta w prezydium. 

Przewodniczący Rady Miasta mówił o konsensusie, którego zabrakło przy 

wybieraniu Wiceprzewodniczących. Rada Miasta głosami Platformy 

Obywatelskiej i Sojuszu Lewicy Demokratycznej doprowadziła do sytuacji, że 

chcąc upokorzyć Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości zostali upokorzeni 

wyborcy, bydgoszczanie głosujący na Prawo i Sprawiedliwość. Zapytał, za jaką 

cenę? Bydgoszcz po raz kolejny jest ośmieszana. Powyższa sytuacja będzie 

pojawiać się w wielu środkach masowego przekazu. Stwierdził, że zabrakło 

konsensu, nastąpiło zbagatelizowanie wyborców. Radni chcieli upokorzyć Klub 

Radnych PiS, ponieważ partia polityczna Prawo i Sprawiedliwość poparła                

w wyborach kontrkandydata Pana Rafała Bruskiego, Pana Konstantego 

Dombrowicza. Prezydent Miasta miał zapewne duży wpływ na sytuację, która 

miała miejsce podczas obrad sesji Rady Miasta. Podkreślił, że Rada Miasta 

podejmowała uchwały, głosowała, ale nie działo się podczas sesji nic bez 

wiedzy i zgody Prezydenta Miasta. Uważa, że Prezydent Miasta nie może mieć 

pretensji do Marszałka P. Całbeckiego, ponieważ postępuje tak samo: „Mam siłę 

i robię z nią co chcę.” Wyraził nadzieję, że sytuacja, która miała miejsce 

podczas obrad sesji Rady Miasta wydarzyła się po raz ostatni. 
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Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński przypomniał, że 

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Bydgoszczy uzyskali mandat dzięki głosom 

wyborców. W Sejmiku Województwa Kujawsko – Pomorskiego Wicemarszałek 

takiego mandatu nie uzyskał.  

Poinformował, że dnia 12 grudnia br. o godz. 900 zostanie zwołana III sesja 

Rady Miasta Bydgoszczy. Projekty uchwał zostaną przekazane drogą 

elektroniczną w dniu dzisiejszym. Pozostałe materiały zostaną przekazane               

w poniedziałek tj. 8 grudnia br.  

Zaprosił Przewodniczących Klubów Radnych na spotkanie w dniu 8 grudnia br. 

o godz. 1500. Poprosił o przedstawienie informacji na temat powołania Klubów 

Radnych,  składu osobowego oraz regulaminu pracy. Ponadto podczas spotkania 

chciałby omówić składy osobowe merytorycznych Komisji Rady Miasta 

Bydgoszczy.  

W imieniu Ordynariusza Diecezji Bydgoskiej Jego Ekscelencji Ks. Biskupa  

dr. Jana Tyrawy zaprosił w dniu 8 grudnia o godz. 1800 na uroczystą Mszę Św. 

inaugurującą nową kadencję Rady Miasta Bydgoszczy. Msza Św. zostanie 

odprawiona w Katedrze Bydgoskiej.  

 

Z  sali sesyjnej wyprowadzony został  Sztandar Miasta Bydgoszczy.  

 

Wobec wyczerpania porządku obrad, Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew 

Sobociński zamknął I sesję RM. 

 

 

       Przewodniczący Rady Miasta 

 

 

      dr Zbigniew Sobociński 
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Katarzyna Rutkowska 

 

 

 


